

DOI: 10.18572/1812-3805-2020-4-3-8

# Борис Юльевич Витте — государственный и общественный деятель Российской империи

**Задерейчук Иван Панасович,**  
доцент кафедры общегуманитарных и социально-экономических дисциплин  
Крымского юридического института (филиала)  
Университета прокуратуры Российской Федерации,  
кандидат исторических наук, доцент  
zadereychuk@rambler.ru

**Задерейчук Алла Анатольевна,**  
доцент кафедры исторического регионоведения и краеведения исторического факультета  
Таврической академии Крымского федерального университета имени В.И. Вернадского,  
кандидат исторических наук, доцент  
zadereychuka@mail.ru

Статья посвящена исследованию жизни Бориса Юльевича Витте и его деятельности на поприще защиты интересов государства и подданных. Раскрыта работа Б.Ю. Витте в должности прокурора и председателя Одесской судебной палаты. Выявлены и охарактеризованы научные труды Бориса Юльевича в журнале Министерства юстиции. Отдельно изучена его деятельность во главе правления попечительского общества «Дом трудолюбия», направленная на профилактику преступности среди малоимущих слоев населения Одессы.

**Ключевые слова:** прокурорский надзор, Б.Ю. Витте, С.Ю. Витте, благотворительность.

## **Boris Yulevich Witte: A State and Public Figure of the Russian Empire**

**Zadereychuk Ivan P.**  
Senior Lecturer of the Department of General Humanities  
and Socioeconomic Disciplines of the Crimean Law Institute (Branch)  
of the University of Prosecutor's Office of the Russian Federation  
PhD (History), Associate Professor

**Zadereychuk Alla A.**  
Senior Lecturer of the Department of Historical Regional  
and Local Studies of the Historical Faculty of the Tavrida Academy  
of the V.I. Vernadsky Crimean Federal University  
PhD (History), Associate Professor

The article is devoted to the study of Boris Yulevich Witte's life and his activities in the field of protecting the interests of his state and its citizens. The work of Witte during his term as a prosecutor and chairman of the Odessa Court of Justice is disclosed. The article brings to life and characterizes the scientific works of Boris Yulevich in the journal of the Ministry of Justice. Witte's activities in the lead of the board of trustees of the House of Diligence, which were aimed at preventing crime among the low-income groups in Odessa, are studied as well.

**Keywords:** prosecutor's supervision, B.Yu. Witte, S.Yu. Witte, charity.